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Rammeaftale-netværket Voksne Sindslidende 

Referat – fredag den 9. juni 2023, kl. 9-12.30 

 

 

Mødested:  

Ringsted Hallen 

Tværalle 8 

4100 Ringsted 

  
 

Deltagere: Corna Maria Korsgaard Buus-Hinkler (Roskilde Kommune), Lotte Vandel (Holbæk Kommune), Dorthe Olsen (Næstved Kommune), Tina Götz (Stevns 
Kommune), Jeanne Hougaard (Køge Kommune), Christine Vendel Jensen (Roskilde Kommune), Sif Kolling Thomsen (Holbæk Kommune), Jane Siegenfeldt Jensby 
(Odsherred Kommune), Reinhold Schæfer (Ringsted Kommune), Anne-Katrine Fugl Madsen (Region Sjælland) og Ditte Vejborg Nielsen (Region Sjælland).  

Online: Tina Mørk (Sorø Kommune) og Line Baltzer (Vordingborg Kommune).  

Gæster: Camilla (Ungekunsulent, UngeLiv Ringsted Kommune), Dorthe (Ungekonsulent, Ungeliv Ringsted Kommune) og Anja (Leder, Ungeliv Ringsted Kommune).  

 

Dagsordenspunkt Referat (hovedpunkter) 

1. Velkommen (5 min) 
Godkendelse af dagsorden.  

Yderligere punkter som behandles i eventuelt. 

Corna byder velkommen. 

Punkt 2 bliver rykket ned som punkt 3 i dagsorden. Referatet fra sidst kan 
også godkendes. 

Ingen yderligere punkter til eventuelt. 

2. Indsats til borgere med selvskade (40 min) 
Ringsted Kommune fremlægger erfaringer fra modelprojekt med 
Socialstyrelsen om tidligt indsat for personer der har problemer med 
selvskadende adfærd og spiseforstyrrelser. 
 
Drøftelse: Hvilke erfaringer er der i samarbejdet med psykiatrien med og 
omkring borgere med selvskade. 
 
Fælles punkt ved Reinhold og Corna 

Samklang:  

Samklang er et projekt under Socialstyrelsen fra 2022, der skal kører i to år. 
Samklang hører under Ungeliv i Ringsted kommune 

Målgruppen i Samklang er de 12-29 årige, der slås med spiseforstyrrelse og 
selvskade i mild til moderat forstand. Projektet skal bidrage til flere unges 
trivsel.  

Det er dog ikke altid at den unge ligger inden for kategorien ’milde til 
moderat’.  
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 Meget få drenge benytter sig af Samklang (81% piger/kvinder, 19% 
drenge/mænd. 

Målgruppen gælder også unge, der debuterer sent ift. en spiseforstyrrelse 
samt søskende, hvor den selvskadende adfærd er ’gået i arv’.  

Samklang tilbyder individuelle samtaler, gruppeforløb og familiesessioner.  

En gang om mdr. afholdes der netværkscafe, der henvender sig til 
omsorgspersoner og samarbejdspartnere. 

I Samklang arbejdes der ud fra OPM-metoden (open path method): 
Systematisk-narrativ metode. Alt bliver tilpasset den unge og hvordan den 
unge ser sig selv. 

Man har et helhedsorienteret blik på de unge og møder dem i øjenhøjde. 
Medarbejderne er nysgerrige på de unge og arbejdet med de unge er på 
deres vilkår. Der arbejdes ikke ud fra kostplaner og måltidsstøtte – der er 
ikke evidens for at dette er nyttigt.  

Samklang er et selvvisiterende tilbud og den unge, der tager kontakt til 
Samklang, har inden for 10 dage haft første samtale.  

Et forløb varer i gennemsnit 4,5 mdr.  

Samarbejde og økonomi: 

- Stort samarbejde med praktiserende læger – får mange 
henvendelser fra disse.  

- Forsøgsordning med socialstyrelsen – andre kommuner kan købe sig 
ind. 10.800 kr.  

- Samklang ligger i et eksisterende tilbud (Ungeliv). Man bliver 
indskrevet i Ungeliv. Ikke i Samklang.   

- Ikke akut tilbud. 

Slides i forbindelse med ovenstående er vedhæftet i referatet.  

Drøftelse: Hvilke erfaringer er der i samarbejdet med psykiatrien med og 
omkring borgere med selvskade. 
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Der er en oplevelse af en større risikovillighed i psykiatrien. Der er en 
oplevelse af at borgerne skal være syge i en særlig grad, førend de kan få 
akuthjælp i psykiatrien.  

Dorthe fra Ungeliv: Modelprojektet i Ungeliv er ikke et akuttilbud. Ungeliv 
oplever at når borgere med akutte problematikker tager kontakt til 
psykiatrien bliver de afvist og føler sig ikke forstået.  

Drøftelse af UTH’er og udfordringer ved sektorovergange.   

Det aftales at en dialog om selvskade strategien i dette netværk, skal drøftes 
og det skal tages op som et punkt. 

Der rejses et forslag om at netværket tager kontakt politiet mhp. en dialog 
ift. de komplicerede sager.  

3. Håndtering af høje prisfremskrivninger (25 min) 
 
Drøftelse af de meget høje prisfremskrivninger på takster. Hvordan forholder 
de forskellige kommuner sig til det, og hvad gør I hver især, i forhold til private 
tilbuds ønske om at afvige fra standardkontrakter? Punktet er rykket med fra 
sidste møde og udvidet, så der er tid til en god drøftelse.  

V. socialchef i Roskilde Christine Vendel Jensen. Samt input fra Jane og Malene. 

V. Christine Vendel Jensen 

Roskilde kommune har en oplevelse af at de private institutioner fremskriver 
med 8-10% i kontrakterne. Der er ingen ændring i støttebehovet. Det er 
udelukkende pga. inflationen. 

Erfaringsudveksling på tværs af kommunerne:  
Der er i netværket en oplevelse af at ovenstående problematik også er 
gældende for nogle af de kommunale institutioner.  

Der rejses et spørgsmål om hvorvidt de private leverandører burde være 
omfattet af KL’s standardkontrakt. Flere oplever at de private leverandører 
tilgodeses i standardkontrakten uden at have samme ansvar som 
kommunerne og regionen ift. forsyningsforpligtelsen.  

Der rejses yderligere et spørgsmål om hvorvidt takstaftalen skal revideres. 

Der er endvidere en drøftelse af at ældre borgere ikke nødvendigvis bliver 
dyre. Der vil f.eks. være færre aktiviteter ud af huset og ligeledes vil der 
arbejdes med væsentligt værre mål omkring borgeren.  

Tidligere har netværket drøftet mulighederne for tværkommunale 
samarbejder ift. akutopstået situationer, hvor borgere typisk visiteres til 
enkeltmandstilbud. 
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4. Fælles møder – fælles planer (20 min) 
Psykiatrien har været i dialog med Region Hovedstaden og drøftet deres 
koncept om netværksplaner. Der har blandt andet holdt en tværsektoriel 
temadag, hvor Region Hovedstaden kunne fortælle om undervisning i 
mødeledelse til tværsektorielle møder. Psykiatrien ønsker, at hente Region 
Hovedstadens model 1 til 1. Forslag til drøftelse af, hvordan vi kan gennemføre 
en fælles proces. 

V. Svend A. Christensen 

Punktet udskydes til næste netværksmøde. 

5. Status på arbejde iværksat i samarbejde med psykiatrien om de særlige 
pladser (15 min) 
Der er netop udsendt et spørgeskema til de kommuner, der har modtaget 
afslag på en borger, som de har ønsket en plads til på de særlige 
psykiatripladser. Der er i alt givet 22 afslag fordelt på 13 kommuner. 
Kommunerne der er berørt har givet indput til spørgeskemaet. Analysen 
udarbejdes primo august, og efter høring hos deltagende kommuner deles den 
med psykiatrien, til det videre arbejde i arbejdsgruppen der er nedsat.  

Med ny økonomiaftale – hvorfor er det her så vigtigt? 
Der er og har hele tiden været en gruppe borgere der hverken er blevet 
hjulpet på de særlige pladser, eller hvor der har været et passende alternativ. 
Denne gruppe borgere har fortsat brug for hjælp, derfor fortsættes arbejdet.  

Uddrag fra økonomiaftalen: 

Økonomiaftalen, s. 10: 
Særlige pladser  
”Parterne er desuden enige om at omlægge de nuværende 114 særlige 
pladser til 88 pladser i et læn[1]gerevarende tilbud forankret i den regionale 
psykiatri målrettet samme målgruppe. Omlægningen gi[1]ver mulighed for 
øget fleksibilitet og bedre udnyttelse af den samlede kapacitet i psykiatrien. 
Ved om[1]lægningen af særlige pladser bortfalder de eksisterende 
rammevilkår. Omlægningen træder i kraft den 1. juli 2024.” 
 
V. Corna 

Corna orienterer netværket om processen.  

Der vil blive udarbejdet en analyse på baggrund af kommunernes udfyldte 
spørgeskemaer. Netværket orienteres når rapporten er udarbejdet.  

https://fm.dk/media/27133/aftale-om-kommunernes-oekonomi-for-2024.pdf


5/7 
 

6. Nyt fra sundhedsklyngerne (15 min) 

Lisbeth Broberg har forud for mødet fremsendt status. 

Sundhedsklyngen Holbæk: 
Sundhedsklyngen har to-tre indsatser, hvor Psykiatrien og kommunerne er 
involverede.  

 Videreudvikling og robust implementering af IPS (Individuelt 
Planlagt job med Støtte) 

 Samarbejde om henvisninger til børne- og ungepsykiatrien 
Endelig deltager de to parter også i indsatsen vedr.:  

 Tværsektorielle video-møder 
I denne indsats er somatikken/sygehuset også med. 
 
Sundhedsklyngen Slagelse-Næstved:  
Det operationelle udvalg med fokus på trivsel hos børn, unge og deres 
familier skal mødes om en kommende arbejdsplan. 
 
Det operationelle udvalg har derudover fået til opgave at drøfte og omsætte 
nogle af anbefalingerne fra temagruppen. 
 
SUH-sundhedsklyngen: 

 Styregruppen har nedsat et hold til Det nationale Ledelsesprogram, 
som har fokus på at udvikle et dokumentationsværktøj til sikring af 
kvalitet ved udskrivelser og indlæggelser af borgere med psykisk 
sygdom fra Psykiatrien Øst til kommuner og omvendt.  

 
Sundhedsklyngen Nykøbing Falster: 
Vi har i Sundhedsklyngen Nykøbing Falster projektet Fremrykket kommunal 
sagsbehandling (Psykiatrien) 

 
Projektet skal fremrykke kommunal sagsbehandling for at skabe bedre 
forløb for borgere med psykiske lidelser gennem styrket dialog mellem 
kommuner og psykiatri. 

 
Projektet gennemføres af psykiatrien med Svend som tovholder. 

7. Nyt fra Styregruppen for rammeaftale Sjælland (15 min) 
 
Centrale udmeldinger 

Corna orienterer om nyt fra styregruppen. 
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Der er udarbejdet to rapporter til Socialstyrelsen vedr. centrale udmeldinger:  
1) tegnsprogsindsatser til børn og unge med et varigt høretab  

2) punktskriftindsatser til børn og unge med alvorlig synsnedsættelse om 
blindskrift og tegnsprog. Netværket børn og unge har bidraget. 

Ift. Den centrale udmelding vedr. gravide med skadeligt forbrug af rusmidler, 
så har vi fået til opgave fra Styregruppen: 
”Styregruppen beder netværksgruppen voksne sindslidende komme med 
forslag til, hvordan kommunerne kan samarbejde om målgruppen udsatte 
gravide med skadeligt forbrug af rusmidler” (Styregruppemøde 10. marts). 
 
Processen med den centrale udmelding var ikke afsluttet, og Socialstyrelsen 
havde i til møde 4. maj, dette møde blev dog aflyst. Socialstyrelsen har skrevet: 

Vi har den 4. maj 2023 inviteret til et statusmøde om den centrale udmelding 
for udsatte gravide med et skadeligt rusmiddelforbrug. 
 
Siden Social- og Boligstyrelsen har modtaget jeres indberetninger på det 
opdaterede vidensgrundlag, er styrelsen blevet gjort bekendt med at der, ud 
over de tidligere indrapporterede, eventuelt er faglige miljøer/sociale tilbud, 
der muligvis har forudsætningerne for at håndtere døgnophold til målgruppen.  
I Social- og Boligstyrelsen pågår der derfor aktuelt en sondering heraf, med 
henblik på at afklare om der skulle være supplerende faglige miljøer/sociale 
tilbud, der kunne have forudsætninger for at være højt specialiseret til 
målgruppen. 
 
På den baggrund vælger vi at aflyse det møde, der er planlagt d. 4 maj 2023. Vi 
vil invitere jer til et nyt online møde snarest mulig, og når vi er nået videre i 
vores sonderinger. 

Når vi hører nyt, melder vi ud – lige nu ligger sagen ”stille”.  

Nyt navn? 
Styregruppen foreslår netværket ”Voksne Sindslidende”, at drøfte om navnet 
er tidssvarende og evt. ændre dette. Forslaget blev stillet på baggrund af en 
drøftelse af den centrale udmeldinger vedr. gravide med skadeligt forbrug af 

Ift. Den centrale udmelding vedr. gravide med skadeligt forbrug af rusmidler; 
der er muligvis fundet et tilbud iflg. Socialstyrelsen.  

Der italesættes en generel bekymring hvad angår dette punkt. 

’Udsatte gravide med et skadeligt rusmiddelforbrug’ kommer på 
dagsordenen igen, når der vides noget mere. 

 

Nyt navn: 

Styregruppen har foreslået at ”Voksne Sindslidende”, at drøfte om navnet er 
tidssvarende og evt. ændre dette. Følgende navne blev foreslået: 

o Voksne psykisk sårbare 

o Psykisk sårbare 

o Netværket ang./for psykisk sårbare og psykisk syge 

 

Vi tygger på forslagene, og laver en endelig beslutning på næste møde. 
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rusmidler. Denne målgruppe er ikke nødvendigvis sindslidende, men 
netværket vurderes at være det rigtige til arbejdet med målgruppen. 

Møde i Styregruppen 17. maj 
Der har været holdt styregruppemøde den 17. maj. Referat er endnu ikke klar, 
det sendes ud så snart det er færdigt. 

8. Fokuseret runde (45 min) 
1. Hvad optager dig/din organisation lige nu? 

2. Har du konkrete forslag til næste mødes dagsorden? 

Stevns Kommune: Ledige pladser på botilbud for erhvervet hjerneskade og 1 
plads på botilbud hvor målgruppen er udviklingshæmning og tilstødende 
demens. 

Ringsted: ledige botilbud for unge med misbrugsproblematikker. 

Holbæk Kommune: 1 ledig plads på Tåstruphave (§105, 85 og 83), hvor 
målgruppen er typisk udviklingshæmning. Der er måske en plads på Søbæk 
Have. 

Sorø Kommune: Ønske om at drøfte udfordringerne ved ledsagelse efter SEL 
§§ 85 og 97. Specielt i forbindelse med besøg på sygehus, psykiatrien osv. 
Samarbejdsaftale med Regionen ift. de udsatte borgere. 
Der er ledige pladser Østervej og Sneppevej. 

9. Eventuelt (10 min) Forslag til punkter på kommende møde: 

Drøftelse af SEL §§ 82a og b. 

Drøftelse ift. brugen af differentieret takster  

Tina, Sorø Kommune sender orientering vedr. rammestyring af SEL § 85. 

10. Tak for i dag og næste møde (5 min) Vi har næste planlagte møde: 25. august 2023. 

Næste møde afholdes  

Cafeen i "Støtte- og aktivitetscenter" 
Østre Parkvej 2F, Ringsted 

4100 Ringsted 

 


